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StUMtaji Ül öl tán.: 
Nagy váratlan, hogy rátaláltunk 

Nagyváratlan, hogy rátaláltunk 
ringy-rongy kövön botlott a lábunk. 

Mert elkísértük, mind a ketten, 
ie én igen hallgatva mentem. — 

Rajtunk kívül, elnyúlva lustán 
csupán egy macska ment az utcán. 

s « rozsdavert sínekre tolva 
tartályvagon fordult az útra. — 

Én azt gondoltam eddig, véle 
ilyesmit nem is vennék észre, 

hogy bárhol is, ahol csak jön, megy, 
énnekem mindig ott az ünnep. — 

Oe minderről nem szóltam otban. 
Fais hangon egy slágerbe fogtam, 

csak ez se ment, s míg nem köszönt el, 
öcsém tartotta szóval, csönddel. 

(Szervusztok, — szervusz, ennyi volt csak, 
s eltűnt.) — Na mért, talán rikoltsak? — 

Aztán csak jöttünk vissza bambán 
a délutáni csendes utcán. 

Bolgár történész látogatása egyetemünkön 
Eszmecser« a Történeti Intézetben a bolgár—magyar kapcsolatokról 

November 8-án Szegedre társ ismertette a felszaba- magyar egyetemi ifjúsággal 
látogatott — a bolgár-ma- dulást követő politikai ese- régi keletű: maga is két 
gyar kultúrális csereegyez- ményck összefüggéseit, a évig volt a budapesti egye-
mény alapján — Niko N i - koalíciós kormányzat szere- tem hallgatóía. majd 1947-
k o v tudományos kutató, ne- pét, az akkori erpviszonyo- ben a Pernik-Volujak-Szófia 
ves bolgár történész. A délu- kat, s a történeti események vasútvonal gát já t építő nerrv-
táni órákban Tudományegye- további alakulásának magya- zetközi diáktábor magyar 
temünk Történeti Intézetét rázatát summázta. résztvevőinek összekötője. A 
látogatta meg, ahol Gulya November 8-án este a sze- szófiai egyetemen hatan fog-
Károly egyetemi adjunktus- gedi TIT-klubban — főként lalkoznak a legújabbkori 
sal, az intézet népi demok- egyetemistákból összetevődő történelemmel, s a népi de-
ráciákkal foglalkozó munka- hallgatóság előtt — a bolgár- mokráciák története problé-
közössége vezetőjével talál- magyar történelmi kapcso- máival. Több külső előadót 
kpzctt, s az egyetemes tör- latokról adott elő a bolgár ¡ s bevonnak ebbe a munká-
téneti tanszék több munka- történész. Részletesen ele- K„ ^ . . .. , , 
társa fogadta. mezte a török időkben, 1948- l l > e n m o g h í v o t t e l o a d ó 

A szívélyes hangulatú, ba- ban, 1919-ben s a két világ- 0 m a 6 a IS- A z 5 sajatos ku-
ráti eszmecserén szó esett háború közötti periódusban tatási területe épp a bolgár-
többek között, a két világhá- tör ténő ' kapcsolatok alakulá- magyar kapcsolatok a 'akulá-
ború közötti bolgár politi- sát, ismertette a bolgár in- k ü i K n S s tekintettel 1919-
kai pártok szerepéről, külö- ternacionalisták szerepét Ma- s a ' k u l o n o s ' ' 
nös tekintettel a parasztszö- gyarország felszabadításában, re és a két világháború kö-
vetség szerepére, Sztanbu- végül a bolgár-magyar kul- zötti eseményekre. 
linszki politikája sajátossá- túrális egyezmény eredmé- . . . . _ n ¿„ 
saira. nyeit értékelte. N l k o N l k o v n o v e m b e r 9 ^ e n 

A Történeti Intézet mun- Munkatársunk kérésére el- meglátogatta a fábiánsebes-
katársai kéréséee Nikov^elv- mondotta, hogy kapcsolata a tyéni termelőszövetkezetet. 

MIÉRT, fejlesztik 
HOGHAN a

 Tanárképző Főiskolát? 

Nagyszabású nemzetközi 
munkajogi kollokviumot ren-
dez 1983 december 10-én, 
11-én és 13-án a József At-
tila Tudományegyetem Ál-
lam- és Jogtudományi Kara. 
A kollokviumot — melyen a 
munkajogi problémák szá-
mos külföldi szaktekintélye 
is részt vesz és felszólal —• 
december 10-én, kedden 
délelőtt 9 órakor nyitja meg 
a Tisza Szálló tükörtermé-
ben dr. F o n y ó Antal e g y e 
temi tanár, a József Attila 
Tudományegyetem Allam-
és Jogtudományi Karának 
dékánja. 

A megnyitót követően dr. 
A n t a l f f y György egyete-
mi tanár, a József Attila 
Tudományegyetem rektora 
»A jog és a felsőoktatás-« 
címmel tart előadást, majd 
dr. N a g y László egyetemi 
tanár, Jogtudományi Karunk 
Mezőgazdasági és Munkajo-
gi Tanszékének vezetője 
mondja el vitaindító referá-
tumát »A munkajog disz-
ciplínájának tárgya és elha-
tárolási problémái-« címmel. 
Nagy professzor előadásá-
nak vitájára délután 3 órá-
tól kerül sor. 

December I l -én délelőtt 
9 órakor folytatódik a ta-
nácskozás: dr. W e l t n e r 
Andor egyetemi tanár, az 
Eötvös Loránd Tudomány-
egyetem Jogtudományi Kara 
Munkajogi Tanszékének ve-
zetője ad elő »A munkajog 
és a társtudományok kap-
csolata, a gyakorlatra neve-
lés problémái-« címmel. Dél-
után 3 órakor hangzik el 
dr. R u d o l f Lóránt egye-
temi tanár, a Pécsi Tudo-
mányegyetem Jogtudományi 
Kara I. Polgári jogi Tanszé-
ke vezetőjének vitaindító 
előadása »A munkajog ok-
tatása az esti és a levelező 
tagozaton« címmel. Mindkét 
olőadást vita követi. 

Az ünnepélyes záróülést 
december 12-én délelőtt 
tart ják, ugyancsak a Tisza 
Szálló tükörtermében. 

A szegedi Tanárképző Fő-
iskola fejlesztésének egyik 
láncszeme volt a felsőfokú 
tanítóképző megszüntetése, 
illetőleg a főiskolához kap-
csolása. melyet — mint meg-
annyi intézkedést — külön-
féle vélemények előztek 
meg. Voltaképpen mi tette 
szükségessé ezt az átszerve-
zést, mi a fejlesztés célja és 
hogyan, milyen lépésekben 
valósul meg? Ezekről a kér-
désekről nyilatkozott lapunk-
nak dr. Csukás István, a Ta-
nárképző Főiskola igazgató-
j a 

Több általános iskolai 
tanár kell falura! 

— Az átszervezés azt je-
lenti, hogy míg az előző 
években a Tanárképző Főis-
kola felvételi keretszáma 200 
fő volt, most 300 elsőéves 
hallgatót tudtunk felvenni, 
vagyis a hallgatók létszámá-
nak ötven százalékcw növe-
lése vált lehetővé. Nem csak 
az első évfolyamon: a helyi-
ségekben, amelyekkel így 
rendelkezünk, az eddigi 800 
hallgatóval szemben négy 
évfolyamunkon 1200 diákot 
képezhetünk. Ez a növelés 
volt a cél. Erre tulajdonkép-
pen országos meggondolások 
vezettek. Az általános isko-
lák húsz éves távlati fejlesz-
tési tervének késtftése során 
kiderült ugyanis, hogy a fel-
ső tagozatú osztályok oktatá-
sára sokkal több tanárra 
lesz szükség, mint amennyi 
rendelkezésre áll, illetve a 
képzés eddigi üteme szerint 
állhat. Ezért a minisztérium 
azonnali intézkedéssel sietett 
a képzés meggyorsítására. 
Ilyen intézkedés volt a ta-
valyi év folyamán Nyíregy-
házán ú j főiskola létesítése. 
Két lehetőség kínálkozott a 
továbbiakban: ú j főiskolákat 
létesíteni, vagy a régieket 
bővíteni. Ez az utóbbi intéz-
kedés látszott célszerűbbnek, 

' nemcsak azért, mert kisebb 
beruházásokat igényel, ha-
nem mert egy ú j oktatói 
gárda kialakítása igen nehéz 
feladat. Ezért tehát Szege-
den, majd Pécsett is a Ta-
nárképző Főiskola bővítése 
mellett döntöttek. Szegeden 
ez kézenfekvő intézkedésnek 
látszott. Ebben véleményünk 
szerint közrejátszott az is, 
hogy az itteni tanítóképző 
tanári kara derekasan oldot-
ta meg feladatát, olyan erő-
ket mutatott, amelyek azon-
nal bekapcsolhatók a főis-
kolai tanárképzésbe is. 

— Az is természetes, hogy 
a hallgatók létszámának nö-
velése maga után vonta az 
oktatók létszámának növelé-
sét. Az oktatók létszámát is 
elsősorban a ^természettudo-
mányi szakokon növeltük, s 
náluk is közel ötven száza-
lékos létszámemelésről be-
szélhetünk. Az ú j oktatók 
többsége fiatal, kivéve a ta-
nítóképző hozzánk került 
törzsgárdáját. Közülük töb-
ben nálunk docensi beosztást 
nyertek. Fő feladatunk most 
az, hogy az ugrásszerűen 
megnövekedett oktatói kart 
minél hamarabb egységes ne-
velői testületté kovácsoljuk, 
és biztosítsuk, hogy az el-
múlt évek során főiskolán-
kon kialakult elvek, módsze-
rek, oktatási követelmények 
szerint végezzék mindany-
nyian m u n k á j u k a t Az eltelt 
pár hét tapasztalata szerint 
nem is lesz különösebb ne-
hézség. A változásból kifo-
lyólag semmilyen hátrányt 
nem érzünk, a légkör jó. 

A tanítóképzés 
még nem szűnt meg 
— A tanítóképző megszün-

tetése azonban egyelőre 
nem jelentett teljes felszá-
molást. Meglévő két évfo-
lyamának hallgatói itt feje-
zik be tanulmányaikat, ne-
künk keH gondoskodnunk 
arról, hogy zavartalanul meg-
szerezhessék az oklevelet 
Ehhez mind személyi, mind 
tárgyi adottságaink megvan-
nak. Oktatásukat a tanító-
képzőből főiskolánk kebelé-
be került tanárok látják el, 
akik eddig is tanáraik vol-
tak. Egyrészük egyelőre ki-
zárólag e régi tanítványokat 
oktatja, másrészük megosztja 
munkaidejét e képzősök és 
a főiskolások között. 

— A főiskola gyarapodott 
épületállományát, mint mon-

dottam, 1200 hallgató képzé-
sére tar t juk alkalmasnak. 
Azonban az igény a minisz-
térium részéről, az általános 
iskolák részéről nagyobb. 
Pontosan 1520 nappali tago-
zatú hallgató képzése a kí-
vánalom. Ez az igény nyil-
vánvalóan még további fej-
lesztést tesz szükségessé. Az 
ennek megfelelő további fej-
lesztési terv még nem jóvá-
hagyott, igényeink felől csak 
tárgyalunk jelenleg. 

Diákotthon, oktatási 
épület, sporttelep 

— Igényeink ezek: elő-
ször is a következő években 
újabb olyan diákszálló épí-
tése, mint amilyenbe most 
költözött be 304 leányhallga-
tónk; azután a korszerű ter-
mészettudományos oktatás-
nak megfelelő, modern, cél-
szerűen tervezett és berende-
zett oktatási épület emelése 
a természettudományi sza-
kok elhelyezésére; harmad-
sorban az Indóház téren a 
főiskola tulajdonéban levő 
területen egy komplett mo-
dern sporttelep létesítése 
minden ehhez szükséges ob-
jektummal. Ha mindez meg-
lesz, úgy érezzük, képesek 
leszünk 1500—1600 főnyi hal-
gatót korszerűen kiképezni. 

— Végül az sem lényeg-
telen, hogy az átszervezéssel 
még egy jelentős változás 
következett be: főiskolánk 
örökölte a tanítóképző gya-
korló általános iskoláját, fgy 
most már két gyakorló isko-
lával rendelkezünk. Ez a 
tanév komoly feladatokat je-
lent, mert mindezek mellett 
most kell felkészülnünk a 
jövő tanévben bevezetésre 
kerülő kétszakos általános 
iskolai tanárképzésre is. 

' ' N. F. 

Hazafelé 

A természettudományi 
szakok gyarapodtak 
— A hallgatók létszámá-

nak 50 százalékos növelése 
nem egyenlően oszlik meg a 
főiskola különböző szakjai 
között. Elsősorban a termé-
szettudományi szakok hall-
gatóinak létszámát növel-
tük, minthogy ilyen szakta-
nárok iránt nagyobb a2 
igény. Ebből következőleg, 
továbbá azért is, mert a ter-
mészettudományi szakok he-
lyiségigénye nagyobb, labo-
ratóriumokra, szertárakra 
van szükségük, az épületbő-
vülésből ezeket a szakokat 
— matematika, fizika, ké-
mia, növénytan, állattan, po-
litechnika szakot — gyarapí-
tottuk újabb helyiségekkel. 
Gyakorlatilag ezt úgy oldot-
tuk azonban meg, hogy a hu-
mán szakokat mozgattuk, 
vittük át az ú j helyiségekbe, 
mivel a természettudományi 
szakok bonyolultabb beren-
dezéseikkel, laboratóriumaik-
kal, szertáraikkal nehezeb-
ben mozgathatók. 


